



**Dagsorden til rådsmøde
den 12. juni kl. 19-22
Mødelokalet, Nationalparkcenter Thy**

Nationalpark Thy
Vesterhavsgade 168
Nr. Vorupør
7700 Thisted

Deltagere: Niels Vase (NV), Jytte Nielsen (JN), Ole Steen Larsen (OSL), Hans Chr. Mikkelsen (HCM), Mads Agerholm (MA), Gitte Jensen Sloth (GJS), Johanne Vibe Kristensen (JVK), Jesper Lousdal (JL), Torben Karlshøj (TKA), Bo Fink (BF), Jens Kristian Kjærgaard (JKK), Tage Espersen (TE), Mai-Britt Klitgaard Nielsen (MKN), Charlotte Boje Andersen (CBA), Morten Brown Stumann (MBS), Philip Hahn-Petersen (PHP), Lars Schmidt (LS).

Tlf.: 72 54 15 00
CVR: 32995462
EAN: 5798000860568

thy@danmarksnationalparker.dk
www.nationalparkthy.dk

Ref. HMLHO
Den 12. juni 2023

Sekretariat: Hanne Hornstrup (referent), Else Østergaard Andersen (EØA)

Afbud: Alexander Bengtsen, Ann Hvid Skoubøe, Lars Rask Mortensen, Perline Funch, Gitte Schjøtler

Ikke mødt: Mai Manaa (MM)

Nr. Dagsorden

1.	Trædesten til naturen	<i>Vedr. 1.a.</i>
	a. Endelig afrapportering	<i>OSL spørger, hvad rapporten fra COWI har kostet. EØA svarer, at det er</i>
	b. COWI's slutevaluering af delprojekt for Erhvervsstyrelsen	<i>Vækstforum/Erhvervsstyrelsen, der har finansieret rapporten, som et led i deres projektbevilling. PHP korrigerer, at det udelukkende er Levested der er indgået aftale med (korrektion til rapport). OSL roser udstillingen på Svaneholmhus og toilettet på Lange Mole.</i>
	c. Samarbejdsaftale med Det Nordatlantiske Fyr i Hanstholm	<i>Vedr. 1.c</i>
	d. Samarbejdsaftale vedr. Vorupør-stien	<i>MA spørger til opfyldning af foldere i Hanstholm. HMLHO svarer, at det er ved at finde sin form. BF spørger til rengøring og vedligeholdelse af skrivekridt i Bådshuset. Det sker løbende og efter behov. PHP roser Bådshuset og bruger det som led i sin formidling.</i>
	Bilag 1a: Trædesten til naturen... Afrapportering til fonde og andre bidragsydere	
	Bilag 1b: COWI: Trædesten til naturen – slutevaluering. Erhvervsstyrelsen, maj 2023.	
	Bilag 1c: Samarbejdsaftale med Det Nordatlantiske Fyr	
	Bilag 1d: Samarbejdsaftale vedr. Vorupør-stien	

Nr.	Dagsorden	
2.	Gruppeshelters i Nationalpark Thy Bilag 2: Gruppeshelters i Nationalpark Thy	<i>MBS fortæller om baggrunden for bevillingen af shelters og placeringen. Punktet blev taget til efterretning.</i>
3.	Certificering af fødevarer og non-food Bilag 3: Sagsfremstilling vedr. tilretning af kriterier for brug af logo på fødevarer og non-food	<p><i>MA spørger til opfølgning og hvorvidt der er kontrol forbundet med certifikatet. EØA: Der er egenkontrol og mulighed for at aflægge kontrolbesøg.</i></p> <p><i>PHP fremfører, at Vild Med Vilje ikke er enig i konklusionerne i notatet – særligt bør produktion ikke blåstemples inden for nationalparkens grænse. Især på kalkskrænter, hvor der i dag dyrkes vin, bør nationalparken fx skabe incitamenter til at man i stedet genopretter den oprindelige natur. Også honningproduktion er problematisk, da fødegrundlaget for en række andre insekter forringes. Honning bør derfor heller ikke certificeres. Kød kan være spændende i det omfang, det kan vises, at afgræsningen understøtter god natur. Omvendt, kan overgræsning være et problem – og dette bør ikke kunne certificeres. Træprodukter der kan skabes af invasive arter kan også have god historie. Overordnet set, bør der ses mere på bæredygtighed og producenterne bør ikke selv skulle vurdere det. TE mener ikke, at der bør laves regler, der er svære at kontrollere ift. fx dyrehold. PHP mener, at der kan være ekstern kontrol med udgifter afholdt af dyreholder. LS mener, at høst af havtorn på Agger Tange i sidste sæson har haft negative konsekvenser for trækfuglenes fødegrundlag. MBS fortæller, at den voldsomme høst er stoppet. OSL spørger til tidligere produktion af træprodukter fra bjergfyr, der dog ikke var den store kommercielle succes. MBS fortæller, at bistader er forbudt i naturnationalparkerne. Det bliver</i></p>

Nr. Dagsorden

præciseret, at produktion generelt er forbudt i naturnationalparkerne. BF finder den eksisterende ordning god, og at den tilgodeser mange interesser – herunder den lokale opbakning. OSL bakker op om, at der afsøges mulighed for finansiering fra producenterne. Det er der generelt opbakning til fra rådet.

Der er generelt opbakning til at afsøge mulighed for finansiering fra producenterne. PHP ønsker mindretalsudtalelse vedr. certificeringsordningen generelt henset til ovenstående bemærkninger.

4. **Anvendelse af ekstrabevilling**
Bilag 4: Anvendelse af ekstrabevilling

BF foreslår, at der afsættes en del af bevillingen til at færdiggøre bagvæggen i Bådshuset, der af tekniske årsager ikke blev løst optimalt i forbindelse med opførelsen. PHP foreslår, at Naturstyrelsen Thy og Nationalpark Thy sammen overvejer, om der er større projekter der kan gennemføres – fx med baggrund i rapporten "Sammenhængende natur i Nationalpark Thy". EØA fortæller, at der er overvejelser sammen med Naturstyrelsen Thy, og at Lortpøt er et af de projekter der er på tegnebrættet. HCM/Friluftsrådet bakker op om, at der afsættes midler til shelters. OSL bakker op om forslag om bagvæg i Bådshuset.

Rådet bakker op om forslagene med tilføjelse af, at forslag om bagvæg i Bådshuset tages med i overvejelserne.

5. **Orientering**
a. Proces ift. EU Kommissionen vedr. statsstøtteregele
b. Betonens In-Situ pris 2023
c. Nationalpark Thys 15 års fødselsdag

5.a. TE spørger til dem, der har måttet tilbagebetale pga. statsstøtteregele og hvorvidt det kan være en "bombe" under de foreslåede regle i Nationalpark Thy. NV siger, at man ikke bør gøre noget før man er stensikker på, at man ikke er i karambolage med statsstøtteregele. Orienteringen er taget til efterretning.

Nr. **Dagsorden**

5.b. Rådet tog orienteringen til efterretning. LS bemærkede, at han gerne havde set et andet materialevalg til bygningen.

5.c. EØA orienterede om tankerne for dagen d. 22. august, bl.a. en bioblitz. Foreninger der kunne forestille sig at deltage eller hjælpe er meget velkomne. BF opfordrer til, at man også tænker kulturhistorien ind. Thisted Museum overvejer, om de kan bidrage med noget – fx en tur omkring Vandet Sogn med udgangspunkt i kulturhistorisk atlas. Dette kunne også være et forslag til en ekskursion for rådet. PHP bakker op om bioblitz – men konceptet henvender sig som udgangspunkt til nørder. Man bør tænke i brede formidling, så både fagnørder engageres og at den bredere befolkning inddrages. MA er bekymret for, om bioblitz er for snævert og ikke appellerer til den brede befolkning. LS kan godt se, at der kan arrangeres en bioblitz hvor man fx går efter karakteristiske arter for området, som er lettere at finde. OSL vil gerne, at aktiviteterne spredes udover hele Nationalpark Thy. NV er skeptisk over for, at det er en tirsdag. LS og EØA tænker, at det er godt for skoler. TE bemærker, at skolernes ressourcer er små og det derfor kan være svært at få skoler ud. JL drager paralleller til dyrskue, hvor Fjordland bidrager til at få børnene afsted. JVK foreslår, at bioblitz kan afholdes i skolegårde. LS overvejer, om der kan ske fondsansøgninger til bustransport. CBA spørger til de skolelærere, der tidligere har været særligt tilknyttet Nationalpark Thy. EØA svarer, at der stadig er ”naturfaglærere” knyttet til Nationalpark Thy. PHP foreslår, at en del af ekstrabevilling til Nationalpark

Nr.	Dagsorden	
		<p><i>Thy benyttes til at få skolebørn ud i nationalparken.</i></p> <p><i>NV opfordrer til, at interesserede henvender sig til EØA.</i></p>
6.	<p>Mødeplan 2023</p> <p>a. Rådsmøde d. 18. september kl. 19-22</p> <p>b. Fælles ekskursion med bestyrelsen d. 23. september kl. 8-22</p> <p>c. Rådsmøde d. 5. december kl. 19-22</p> <p>Bilag 6b: Program: Fælles ekskursion</p>	<p><i>EØA: Foreløbig tilmelding til fællesekskursion blev rundsendt.</i></p>
7.	<p>Eventuelt</p>	<p><i>PHP spørger, om der kan laves en "tillægs-ordning" til certificeringsordningen, hvor producenter med negative konsekvenser for naturen, kan bidrage til naturtiltag og på den baggrund få en form for certificering.</i></p>